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ABSTRACT  

This poster reports on a qualitative socio-anthropological study that aims at highlighting how 

the experiences of young children reflect their repertoires of cultural and linguistic practices 

in their daily lives when navigating between several cultural contexts. With a multi-method 

based on visual research tools (video-observations, filmed interviews, school tour with 

camera, picture taking), I attempted to grasp the point of view of 22 children (age 3-4) among 

other points of view (parents and school staff) in 3 preschools situated in the Parisian area. 

Building portraits of children allows to analyse the dynamic of their repertoire of practices, 

the detachment from family language vs attachment to French language, the tension between 

different feelings of home country attachment in the same family and the materials provided 

by the preschool for the education of all children.  
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RÉSUMÉ  

Ce poster rend compte d'une étude socio-anthropologique qualitative qui vise à mettre en 

évidence comment les expériences des jeunes enfants reflètent leurs répertoires de pratiques 

culturelles et linguistiques dans leur vie quotidienne lorsqu’ils circulent entre plusieurs 

contextes culturels. Avec une multi-méthode basée sur des outils de recherche visuelle 

(observations-vidéo, entretiens filmées, visite scolaire avec caméra, prises de photo), j’ai 

tenté de saisir le point de vue de 22 enfants (3-4 ans) parmi d’autres points de vue (parents et 

personnels) dans 3 écoles maternelles situées en région parisienne. Construire des portraits 

d’enfants permet d’analyser la dynamique de leur répertoire de pratiques, le détachement de 

la langue familiale vs l’attachement à la langue française, la tension entre différents 

sentiments d'attachement au pays d'origine dans une même famille et les matériaux fournis 

par l'école maternelle pour l'éducation de tous les enfants. 
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